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دو شنبه  ۲۶  مرداد ۱۳۹4 
۲ ذیقعده ۱4۳۶ - شماره ۲۱۱۳۳

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

خطر سقوط تاریخی بورس
اعتماد

روزنامه اعتماد با بررسی روزهای سخت بورس و سهامداران هشدار 
داد: فعالان بازار سهام در حالي روزهاي سخت ركود را پشت سر مي گذارند 
كه براساس تحليل هاي تكنيكال شاخص ممكن است تا كانال ٥٠ هزار 

واحدي هم نزول كند. 
بر اين اســاس به نظر مي رســد در شــرايط كنوني كه حقيقي ها و 
حقوقي ها براي كسب نقدينگي مجبور به فروش سهامند انتظار نمي رود 

كه بطور طبيعي بازار از دور اصلاح به مدار رشد بازگردد. 
از اين رو بعد از اميد به ورود سرمايه گذاران خارجي به بازار سرمايه، 
همه نگاه ها به بهتر شدن شرايط در بازارهاي جهاني و تاثير نقدينگي ناشي 
از آن بر گروه هاي مرتبط در بازار است كه به نظر مي رسد اين مسئله هم 
به سختي در شرايط كنوني دست يافتني باشد. اما در حالي كه فعالان بازار 
سرمايه در انتظار جبران گزارش هاي نااميد كننده سه ماهه شركت ها در 
گزارش هاي شش ماهه هستند، شواهد نشان مي دهد كه در گزارش هاي 
جديد هم خبري از اخبار خوب و خوشحال كننده نيست و شركت ها عموما 

نمي توانند رضايت سهامداران و سرمايه گذاران را جلب كنند. 
از اين رو باقي ماندن سرمايه گذاران مذكور در بازار بعد از گزارش هاي 
شش ماهه در ابهام قرار دارد و ممكن است با توجه به زيانده بودن بازار 
سرمايه در سال جاري مشكل جديد هم پيش روي بازار باشد و آن خروج 
سرمايه گذاران زيانديده به جاي ورود سرمايه گذاران جديد باشد كه اين 
اتفاق نقدينگي فعلي بازار را هم كاهش مي دهد و مشــكل نقدينگي را 

دوچندان مي كند.
از اين رو به نظر مي رسد در صورتي كه سازمان بورس و دولت فكري 
اساسي براي بازار سرمايه نداشته باشند اوضاع بازار بدتر از شرايط كنوني 
شــود و بازار در آستانه سقوطي تاريخي قرار بگيرد. لذا به نظر مي رسد 
مســئولان بورسي بايد همه سناريو هاي موجود را بررسي كرده و بحث 
نقدينگي و اعتماد ســازي ميان اهالي بازار را جزو اولويت هاي مهم خود 

قرار دهند تا از اتفاق نگران كننده مذكور جلوگيري كنند.
 سکوت دولت و ادامه افزایش چراغ خاموش قیمت ها 

ابتکار
روزنامه حامی دولت »ابتكار« به بررســی قدرت خريد مردم و روند 
گرانی ها پرداخت ونوشــت: اگرچه دولت به ظاهر به هر افزايش قيمتی 
واكنش نشان می دهد اما واقعيت بازار و آنچه كه آمارهای رسمی كشور 
می گويند، چيز ديگری را در بازار كالاهای اساسی رقم زده است و قيمت 

بسياری از كالاها، خيز آرامی دارند...
افزايش قيمت ها هر چند آرام، اما بی ســر و صدا و در سايه مقاومت 
سازمان حمايت از يک سو و نبود نظارت بر بازار از سوی ديگر، دارد اتفاق 
می افتد. حتی گزارش های بانک مركزی هم اين را به خوبی نشان می دهد. 
آنگونه كه در گزارش اخير بانک مركزی هم به صراحت اعلام شده، قيمت 

۴ گروه كالاهای اساسی با افزايش قيمت در بازار مواجه شده اند.
 در گزارش بانک مركــزی، نرخ برنج ٠/1 درصد، حبوب دو درصد، 
سبزی های تازه ٥/7 درصد و گوشت قرمز ٠/۴ درصد افزايش و در مقابل 
نرخ تخم مرغ 2/1 درصد، ميوه های تازه ۴/3 درصد و گوشــت مرغ ٠/٥ 
درصد كاهش يافته اســت. البته در اين مدت نرخ لبنيات، قند و شكر، 

چای و روغن نباتی ثابت مانده است.
حتی بانک مركزی، افزايش قيمت های بيش از ۶ درصد را هم گزارش 
می كند و آنگونه كه اعلام كرده، قيمت حبوبات تا 8/3 درصد هم افزايش 
را تجربه كرده اســت. البته روغن نباتی جامد هم ٠/1 درصد افزايش را 

براساس اين گزارش اعلام كرده است.  
اين گزارش بانک مركزی در حالی اعلام می شــود كه هفته گذشته، 
ســتاد تنظيم بازار، مصوبه ای را داشته اســت كه بر مبنای آن، قيمت 
روغن نباتی با ٥ درصد افزايش مواجه شود؛ موضوعی كه البته از سوی 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان هم رد و اعلام شد كه 
قيمت روغن نباتی هيچ گونه افزايشــی نداشته است در حالی كه محمد 
قبلــه، دبير انجمن روغن نباتی اين خبر را اعلام كرده بود. البته باز هم 
واقعيت بازار چيز ديگری را می گويد. گشــت و گذاری در بازار كالاهای 
اساســی و بنكداران مواد غذايی نمايانگر وقوع تكانه های قيمتی در بازار 

كالاهای اساسی است. 
البته اگرچه دولت نرخ تورم را هم كنترل شده اعلام می كند اما گزارش 
بانک مركزی نمايانگر اين است كه طی يک سال اخير، نرخ لبنيات حداقل 
٥/3 درصــد، برنج 9/1 درصد، حبوبات 2٠/٥ درصد، ميوه های تازه 8/2 
درصد، سبزی های تازه 13/3 درصد، گوشت قرمز 7/۶ درصد، قند و شكر 

٥ درصد، چای 3/٥ درصد افزايش را نشان می دهد.
در اين ميان، مجتبی خسروتاج، قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت 
هم می گويد: با وجود اينكه دولت راه را برای افزايش قيمت ها باز گذاشته 
است، اما بازار به دليل ركود كشش اين افزايش قيمت را ندارد و در مقابل، 
توليدكننــدگان خود تمايلی به پيگيری افزايش قيمت ندارند. در حالی 
كه برخی از اين توليدكنندگان حتی اقدام به كاهش قيمت نيز كرده اند.

درآمدهاي سال جاري كفاف بودجه جاري را نمی دهد
جوان

روزنامه جوان درباره درآمد ها و هزينه های  دولت نوشــت: نگاهي به 
اقتصاد ايران در طول نيم قرن اخير بيانگر اين مطلب است كه ساختمان 
اقتصاد ايران روي بشكه هاي نفتي بنا شده است، اين در حالي است كه 
جزر و مد قيمت جهاني نفت مي تواند تكانه ها و زلزله هاي قابل ملاحظه اي 

را در اقتصاد ايران به همراه داشته باشد. 
سهم قابل ملاحظه دولت در اقتصاد و سهم قابل ملاحظه درآمدهاي 
نفتي در بودجه دولت به عنوان مهره اصلي اقتصاد ايران به عنوان پاشنه 
آشيل اقتصاد نفتي ايران معرفي مي شود و ساده انگاري آن است كه ما 
فكــر كنيم يک دولت در طول چهار ســال فعاليت خود بتواند بيماري 

٥٠ساله اقتصاد ايران را درمان كند.
 شايد درآمدهاي نفتي سال جاري به دليل افت قيمت نفت به سطح 
٥٠  دلار نتوانــد حتي كفاف بودجه جاري دولت را دهد. بودجه عمومي 
سال 9۴ كشور بالغ بر 23۶ هزار ميليارد تومان مي باشد كه بودجه جاري 
حدود 17٠هزار ميليارد تومان و بودجه عمراني نيز حدود 3٠هزار ميليارد 
تومان برآوردشده است و الباقي آن نيز به پرداخت هاي انتقالي يا يارانه اي 
اختصاص دارد، در اين بين افت قيمت نفت عملًا دولت را با افت درآمد ها 
مواجه كرده است كه شايد كل درآمدهاي سال جاري دولت حتي كفاف 

بودجه 17٠هزار ميلياردي بودجه جاري را هم ندهد.
افت درآمدهاي دولت در حالي اســت كه هــم اكنون اقتصاد ايران 
با مســائل متعددي در حوزه هاي مختلف رو به رو اســت، بطور نمونه 
مواردي چون بيكاري، وابســتگي بودجه به نفــت، كاهش ارزش ريال، 
ناتواني توليد داخل در برطرف كردن نيازهاي داخلي، تضعيف بنيه مالي 
مصرف كنندگان، عدم تناســب دستمزد نيروي كاربا هزينه هايش، سهم 
بالاي دولت از اقتصاد، سهم اندك بخش خصوصي به عنوان بخش كارا 

در اقتصاد و... گريبان دولت را گرفته است.
لازم است تمامي بخش ها و نهادهاي حاكميتي و همچنين بخش هايي 
چون دولت، تعاوني، خصوصي و حتي شبه دولتي ها خود را براي وضعيت 
فوق العــاده و بحراني در اقتصاد آماده كنند كه اولين گام براي مقابله با 
بحران تخصيص بهينه درآمدها به هزينه هاي ضروري و صرفه  جويي در 

هزينه و گام بعدي برنامه ريزي براي اصلاح ساختار اقتصاد ايران است.

نگاه اقتصادیاقتصاددرآینهرسانهها

قیمت بازارنوع سکه
889٥٠٠سكه تمام طرح جديد
889٠٠٠سكه تمام طرح قديم

۴7۴٠٠٠نيم سكه
2۶3٠٠٠ربع سكه

1۶9٠٠٠گرمی
9٠98٥هر گرم طلای 18 عيار

نوع ارز
33۴٠دلار
372٠يورو
٥21٥پوند

91٠درهم

شورای جهانی طلا از كاهش شــدید مشتری طلا در جهان 
خبر داد.

به گزارش فارس به نقل از شورای جهانی طلا، ميزان تقاضا برای اين 
فلز زرد با 12 درصد كاهش به كمترين ميزان ۶ سال گذشته رسيده است.

بر اســاس اين گزارش، در دوره زمانی ماه مارس )اســفند( تا ژوئن 
)خرداد( امســال، تقاضای جهانی بــرای طلا به 91۴/9 تن كاهش يافته 
اســت، اين در حالی اســت كه در اين دوره زمانی سال گذشته تقاضای 

جهانی طلا 1٠38 تن بود.
همچنين قيمت طلا از بيشــترين زمان خود كه در سال 2٠11 هر 
اونس از اين فلز گرانقيمت به 19٠٠ دلار رسيد اكنون ۴٠ درصد كاهش 

يافته است.
بر اساس اين گزارش، تقاضا برای جواهرات هم كه ۶٠ درصد تقاضای 
جهانی را تشكيل می دهد با افت 1۴ درصدی در نيمه دوم امسال به ٥/٥13 

تن رسيده است كه سال گذشته اين رقم ٥9۴/٥ تن بود.
كاهــش تقاضا در چين و هند يكی از عوامل كاهش تقاضای جهانی 

طلا به كمترين ميزان ۶ سال گذشته است.

کاهش شدید مشتری طلا در جهان

طبق مصوبات كمیســیون تنظیم مقررات ارتباطات تماس با 
كدهای اضطراری ملی باید به شکل رایگان صورت بگیرد.

به گزارش ايســنا، به طور طبيعی هر يک از اپراتورهای تلفن ثابت و 
همراه تعرفه های خاصی برای هر دقيقه مكالمه دارند كه از طريق سايت 
خود آن را اعلام می كنند. با اين حال برخی كدهای خدماتی هم هستند 
كه تماس با آن ها طبق مصوبات تنظيم مقررات ارتباطات بايد به شــكل 

رايگان صورت بگيرد.
طبــق مصوبه رگولاتــوری، كدهای خدماتی به طــور غالب به گروه 
كدهای ســه، چهار و پنج رقمی تقسيم شــده و هر يک از اين گروه كد 

خاص خود را دارند.
در ايــن ميان كدهای ســه رقمی كه در حال حاضــر تمام آن ها با 
شماره های 11 و 12 و 19 شروع می شوند، تحت عنوان كدهای اضطراری 

و عمومی تفكيک می شوند.
كدهای ملی گروهی از كدهای خدماتی هستند كه لازم است بهره گيری 
از آن ها در سطح كليه استان های كشور تعريف شد. اضطراری نيز دارای 

ويژگی های خاص خود محسوب شده و شرايطی را دارا هستند.
شماره های سه رقمی اضطراری ملی دارای ويژگی هايی هستند كه در 
ميان آ ن ها می توان به داشــتن جنبه های حياتی و فوری شماره كدهايی 
مانند اورژانس، آتش نشــانی، پليس و ... قرار می گيرد. همچنين به طور 
معمول مدت زمان مكالمه با اين كدها در سطح كل كشور مورد نياز است.

نایب رئیس اتاق مشــترک 
بازرگانی ایــران و چین گفت: 
را  اقتصاد  وزارت  بخواهیم  اگر 
و چند وظیفه  كنیــم  ارزیابی 
از  وزارتخانه  ایــن  برای  مهم 
مردم،  معیشتی  جمله وضعیت 
مالیات ســتانی، عملکرد بانک 
مركزی و سیستم بانکی در نظر 
قبولی  نمره  هیچ كدام  بگیریم، 

نمی گیرند.
مجيدرضا حريری، در گفت وگو 
با ايســنا، ضمن بيــان مطلب فوق 
به ارزيابی عملكرد سياســت وزارت 

اقتصاد در دو سال گذشته و همچنين 
دلايل استيضاح احتمالی وزير اقتصاد 
پرداخت و گفت: سياســت های ضد 
تورمی وزارت اقتصاد اقدام درستی 
بوده اما سياست های وزارت اقتصاد در 
بخش مالياتی و عملكرد بانک مركزی 

و سيستم بانكی قابل دفاع نيست.
وی اظهار كرد: موافق نيســتم 
كه بخواهيم عملكرد وزير اقتصاد را 
ارزيابی نكنيم و بگوييم در شرايط 
بحرانی و خاص هستيم. جدا از اينكه 
ما هميشــه در ســال های اخير در 
شرايط بحرانی قرار داشتيم مجلس 

اين حق را دارد كه از وزير سوال و 
از ابزار نظارتی اش استفاده كند. اين 
عضو پيشين هيئت نمايندگان اتاق 
بازرگانــی تهران ادامه داد: عملكرد 
وزير اقتصــاد در بخــش دريافت 

ماليات ها، قابل دفاع نيست.
حريری با بيان اينكه سياســت 
اخذ ماليات ستانی نياز به تجديد نظر 
دارد، افزود: فشار ماليات روی اصناف 
يک واقعيت است. مطمئنا عملكرد 
وزير اقتصاد در مواردی مانند ماليات 
ستانی جای نقد دارد، در شرايطی 
كه معتقد هستيم بنگاه های كوچک 

و متوســط به شــدت در ركود به 
ســر می بردند افزايش ماليات ها از 
پايه ثابتی كه از ســال های گذشته 
پرداخت می كردند اصلا كار درستی 
نيست. دولت بايد بتواند از گروه های 
بيشتری ماليات بگيرد، گروه هايی كه 

اصلا ماليات نمی دهند.
نايــب رئيس اتاق ايران و چين 
اضافه كرد: وقتی به طور رســمی 
اعلام می شــود 2٠ ميليــارد دلار 
قاچاق در كشــور وجــود دارد، اگر 
فــرض كنيم از ايــن حجم قاچاق 
كه كالاهای ســاخته شده هستند 

به طور متوســط يــک برابر تعرفه 
پرداخت شود عددی حدود پنج تا 
شــش ميليارد دلار درآمد گمركی 
بدست می آيد و همچنين چرخه آن 
می تواند در بازار منجر ماليات هايی 
در همين حجم شود. اين موضوعات 
ديده نمی شود و اينكه به افرادی كه 
از سال های گذشته ماليات پرداخت 
می كردند فشــار آورده شود اقدام 

درستی نيست.
حريری ضمــن ارزيابی كلی از 
عملكرد وزير اقتصاد در دو ســال 

گذشته عنوان كرد:

سياســت های ضد تورمی وزير 
اقتصاد بســيار درست و موفق بوده 
است، اما بايد ببينيم به چه قيمتی 
می خواهيم به اين نتيجه برســيم، 
آماری كه از رشــد اقتصادی داده 
می شــود عمدتا به فولادی ها، نفت 
و گاز و خودروســازان باز می گردد 
و صنايــع و بنگاه هــای كوچک و 
متوسط دچار ركود هستند؛ از اين 
جهت وزارت اقتصاد بايد نقشه راهی 
برای برون رفت از ركود داشته باشد 
كه جای آن در سياست های وزارت 

اقتصاد خالی است.

طبق مصوبات كمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات
تماس موبایلی با کدهای اضطراری ملی 

رایگان است

یک فعال اقتصادی:

سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام كرد یارانه نقدی مرداد ماه وزیراقتصاددرچندوظیفهمهمخودنمرهقبولینمیگیرد
فردا قابل برداشت است.

براساس اعلام اين سازمان، پنجاه و چهارمين مرحله يارانه نقدی مربوط 
به مرداد ماه سال جاری، همانند ماه های گذشته به ازای هر نفر ۴٥٥٠٠٠ 
ريال ســاعت 2۴:٠٠ دوشنبه مورخ 2۶ مرداد ماه سال جاری به حساب 
سرپرستان محترم خانوارها واريز و در روز سه شنبه قابل برداشت خواهد بود.
گفتنی اســت طبق اعلام قبلی دولت، يارانه ۶ ميليون نفر از افراد به 

تدريج تا پايان امسال حذف می شود.
اين اتفاق از ابتدای ســال جاری شروع شده و هر ماه يارانه بخشی از 
افرادی كه ثروتمند تشخيص داده شوند حذف می شود. البته در اين ميان 
يارانه برخی افراد نيازمند نيز به اشتباه حذف شده كه به گفته وزير رفاه 

يارانه 17 هزار نفر از اين افراد مجدداً برقرار می شود.

سازمان هدفمندی:
یارانه مرداد ماه فردا قابل برداشت است

وزیــر جهاد كشــاورزی از 
تومان  میلیارد  هزار   2 پرداخت 
پایان  تا  گندم كاران  مطالبات  از 

هفته جاری خبر داد.
به گزارش فارس، محمود حجتی 
وزيــر جهــاد كشــاورزی در جمع 
خبرنــگاران در مورد مطالبات معوق 
گندم كاران، گفــت: خريد تضمينی 
گندم در ســال جاری به 7 ميليون 
و ۶٠٠ هــزار تن رســيده اســت و 
پيش بينی می كنيم، اين ميزان به 8 

ميليون تن افزايش برسد.
وی افزود: امســال تا خرداد ماه 
بابت پرداخــت مطالبات  مشــكلی 
گندم كاران نداشــتيم به طوری كه 
از ۶ هــزار و ســيصد ميليارد تومان 
مطالبات پرداخت شده به كشاورزان 
مبلغ 3 هزار ميليارد تومان از طريق 
بانک مركزی، 2 هزار ميليارد تومان 
از تنخــواه خزانه دولت و حدود هزار 
و ســيصد ميليارد تومان هم از محل 
اعتبارات حاصــل از فروش گندم به 
كارخانه های خصوصی از سوی شركت 
بازرگانی دولتی تامين و پرداخت شد.

حجتی افزود: در تلاش هستيم 
برای پرداخت مابقی پرداخت مطالبات 
گندم كاران تــا چند روز آينده مبلغ 
2هزار ميليارد تومان ديگر تامين و به 

حساب كشاورزان واريز كنيم.
وزير جهاد كشاورزی اظهار داشت 
دولت با محدوديت های مالی مواجه 
اســت و بنابراين در تامين مطالبات 
كشاورزان هم مشكلاتی دارد. بنابراين 
سازمان مديريت و برنامه ريزی كشور 
با قرارداد مشــتركی كــه با يكی از 
امضا رسانده  به  بانک های خصوصی 
است همچنين از محل خزانه دولت 
مبلغ 2 هزار ميليــارد تومان تامين 
و تــا پايان هفته جــاری و يا ابتدای 
هفته آينده به كشــاورزان پرداخت 

خواهد كرد.
وی در ادامه در پاســخ به سؤالی 
مبنــی بر اينكه گفته می شــود زور 
جهاد كشــاورزی به واردكنندگان و 
قاچاقچيان ميوه نمی رسد، گفت: اصلا 
قاچاقچی ها طرف ما نيســتند، بلكه 
نيروهای نظامــی، انتظامی، مرزبانی 
و گمرك وظيفــه مقابله با اين افراد 

را دارند.حجتی افــزود: وزارت جهاد 
مباحث مربوط به تعرفه ها و اينكه چه 
ميوه ای با چه تعرفه ای وارد كشور شود 

را به عهده دارد. 
بخش كشاورزی به غلط 
متهم به هدر دادن آب 

شده است
وزير جهاد كشــاورزی در بخش 
ديگری از سخنانش به خشكسالی ها 
و كمبود آب اشاره كرد و گفت: بخش 
كشاورزی به غلط متهم است كه آب 

را هــدر می دهد در حالی كه ماهيت 
و ذات كشاورزی مصرف آب است و 
مصــرف زياد آب در اين بخش نبايد 
اين گونــه قلمداد شــود كه ما آب را 

هدر می دهيم.
وی افزود: نبايد آن بخشــی كه 
براساس ذات و ماهيتش آب بيشتری 
مصرف می كند، متهم باشد بلكه بايد 
آن بخشی كه آب را بدمصرف می كند، 

متهم شود.
حجتــی بيان داشــت: ما قبول 

داريم كه در برخی جاها ممكن است 
آب را خوب مصرف نكنيم و يا آب را 

هدر دهيم.
وزير جهاد كشاورزی تصريح كرد: 
اگر می خواهيم مصرف آب و هدرروی 
آن را اصلاح كنيم، بايد اقداماتی انجام 
دهيم مثلا به سمت كشت فشرده در 
گلخانه ها حركت كنيم يا سيستم های 
نوين آبياری را در كشت با راندمان آب 

بالا استفاده كنيم.
وی افــزود: هم اكنــون نزديک 

1٠هزار ميليارد تومان مطالبات مالی 
كشاورزان برای تاسيس گلخانه و يا 
استفاده از روش های نوين آبياری روی 
ميز من است، اما ما بودجه كافی برای 

آن نداريم.
حجتی بيان داشت: 1٠ درصد از 
منابع صندوق توسعه ملی به صورت 
ريالــی كه حدود هزار ميليارد تومان 
می شود برای كاهش مصرف آب در 
اختيار بخش كشاورزی قرار گرفته كه 
با اين مبلغ سالانه می توان بين 7٠٠ 
تا 8٠٠ هكتار از كشــت محصولات 
كشاورزی را به گلخانه ها منتقل كرد.

وی تصريح كــرد: اين در حالی 
است كه بايد سالانه 3 تا ٥ هزار هكتار 
گلخانه صنعتی در كشور ايجاد شود.

بايد  حجتی بيان داشــت: مــا 
حلقه های مفقوده را شناسايی كنيم 
و با كمــک دولت در قســمت های 
مختلف حضور يابيم و بنيان های قوی 
را در تشكل های كشاورزی ايجاد كنيم 
و در تمام زمينه های مختلف از جمله 
صادرات محصولات كشاورزی حضور 

پرقدرتی داشته باشيم.

مدیرعامل سازمان مركزی تعاون روستایی ایران 
گفت: اتاق اصناف كشــاورزی ایــران با 7 اتحادیه 
تخصصی در استان ها و شهرستان های كشور در آینده 

نزدیک تشکیل می شود.
به گزارش فارس، حســين صفايی در جلســه هيئت 
عمومی و شــورای مركزی نظام صنفی كشــاورزی گفت: 
بيش از ٥ دهه اســت كه قانون برای ســاماندهی صنوف 
وجود دارد و در ســال 82 مجلس شورای اسلامی قوانين 
را بازنگری و نوســازی كردند و ما برای اداره صنوف كشور 

قوانين جديد داريم.
وی افزود: اما آنچه كه دارای اهميت اســت، اينكه در 
٥ دهه گذشته حتی يک واحد كشاورزی هم پروانه صنفی 
نگرفت و هم اقدامات و تمهيدات نظام صنفی كشور به سمت 

ساماندهی صنوف شهری سوق داده شد.
مديرعامل سازمان مركزی تعاون روستايی ايران اظهار 
داشــت: يكی از اقدامات دولت و مجلس شــورای اسلامی 
اين بود كه در ســال 82 و 83 متوجه ساختارسازی برای 
بخش كشاورزی شد كه از جمله آنها تاسيس سازمان نظام 

مهندسی كشور و منابع طبيعی در همان سال ها اتفاق افتاد 
و دولت مكلف شده برای نظام صنفی كشاورزی برابر قانون 
نظام صنفی كشــور آيين نامه بنويسد.صفايی اظهار داشت: 
تصويب آيين نامه كاری زمان بر بود، چرا كه مدعيانی وجود 
داشتند كه بخش كشاورزی نيازمند قانون صنفی نيست و 
آيين نامه اجرايی كه از ســال 82 به قانون ابلاغ شد تا 8۶ 

يعنی ۴ سال تصويب آن در دولت وقت طول كشيد.
وی افزود: سرانجام سال 8۶ آيين نامه اجرايی تصويب 
شــد و 87 برای اجرا ابلاغ شد و مقدمات آن برای اجرا در 

وزارت جهاد كشاورزی فراهم شد.
مديرعامل سازمان تعاون روســتايی اظهار داشت: در 
حال حاضر 32 اســتان كشور نظام صنفی دارد و سال 93 
اولين دوره قانونی نظام صنفی پايان يافت و ســال گذشته 
در 32٠ شهرستان كشور انتخابات نظام صنفی برگزار شد.

معاون وزير جهاد كشاورزی بيان داشت: ۴ ميليون شغل 
در بخش كشــاورزی وجود دارد و اين بخش نيازمند نظام 
صنفی قدرتمندی اســت كه برای تحقق آن قوانين نظام 

صنفی هم اصلاح شد.

در زمان حاضر همه  كشورهای دنيا با پديده قاچاق و يا همان ورود 
غيرقانونی كالا، مواجه هستند. مسئولين كشورمان نيز همواره بر لزوم 
مبــارزه با قاچاق تأكيد دارند چراكه ورود غيرقانونی كالا به كشــور و 
اســتمرار آن در سال های گذشته صدمات بسياری را به توليدكنندگان 
داخلی وارد آورده است. بنابراين لازم است براي حفظ اشتغال كشور به 
انــواع روش هاي ممكن، از جلوگيری از ورود كالاهاي قاچاق در مبادی 
ورودی گرفته تا جلوگيری از فروش آنها در زمان خرده فروشی، به مبارزه  

با قاچاق پرداخت.
مقام معظم رهبری در سخنرانی ابتدای سال خود مبارزه با قاچاق 
را از جمله كارهای اساســی در جهــت تقويت توليد داخلی خواندند و 
همچنين در سخنرانی روز كارگر در مورد لزوم مبارزه با قاچاق فرمودند:
»مســئله  مبارزه با قاچاق را اين  همــه ما تأكيد كرديم؛ دولت های 
مختلف از سال ها پيش همين طور مرتبّ آمده اند رفته اند؛ خب، اين كار 
يک كاری است كه بايد تحقّق پيدا كند و اين هم ممكن است؛ نگويند 
نمی شود، كاملًا می شود؛ جلوی قاچاق را به طور قاطع بگيرند. بنده يک 
وقتی گفتم فقط ســرِ مرز دنبال قاچاق نرويد؛ ميلياردها دلار امروز در 
داخل كشــور - كه حالا من چون رقــم دقيقش را مختلف می گويند، 
نمی توانم معيّن بكنم كه چقدر؛ امّا رقم های گزافی گفته می شود - دارد 
صرف جنس قاچاق می شــود. قاچــاق را از لب مرز و از پيش از مرز تا 

داخل مغازه دنبال كنيد.«
كالاهای قاچاق با روش های متنوعی وارد كشــور می شوند؛ واردات 
يــک كالا ذيل تعرفه كالاهای ديگر، كم اظهاري در ميزان واردات كالا، 
سوء استفاده از مناطق آزاد تجاری و ورود كالا به منظور ترانزيت و عدم 
خروج آن تنها برخی از روش های شناخته شده قاچاقچيان كالا به داخل 
كشــور است. توجه به جلوگيری از اين روش ها در مبادی ورودی امری 
ضروری اســت، ولی بايد در نظر داشت اكتفا به كنترل مرزها نمی تواند 

مبارزه ای جدی و كارساز با قاچاق كالا به كشور باشد.
روش معقول و منطقی مبارزه با قاچاق كالا، شناسايی كالاهای قاچاق 
در مبادی فروش است كه در اكثر كشورهای دنيا در حال اجراست. در 
واقع تنها كالايی بايد اجازه فروش داشته باشد كه تمامی جزئيات مربوط 
به توليد و يا واردات آن از مسيرهای قانونی به شكل شفاف مشخص باشد. 
برای رســيدن به اين هدف ضروری است رهگيری كالاهای وارداتی در 
كشور در كل بازه ورود از گمرك تا انبارداری و خرده فروشی در دستور 
كار قرار بگيرد. در طرح شبنم به اين نكته مهم توجه شده و جلوگيری 
از فروش كالاهای قاچاق در سطح خرده فروشی هدف قرار گرفته بود. 
وليكن با روی كار آمدن دولت يازدهم اجرای اين طرح در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت متوقف شــد و در حال حاضر طرحی به منظور مبارزه 
با قاچاق از طريق رهگيری كالاهای وارداتی و جلوگيری از انبارداری و 

فروش آنها در حال اجرا نيست.
همچنين در سياست های كلی برنامه ششم توسعه نيز بر لزوم مبارزه 
با قاچاق تا محل عرضه آن در بازار تأكيد شده به طوری كه در بند پنجاه 
و هشتم اين سياست ها آمده است: »پيشگيری و مقابله با قاچاق كالا و 

ارز از مبادی ورودی تا محل عرضه  آن در بازار«.
بنابراين در كنار بسترسازی های لازم برای جلوگيری از ورود كالاهای 
قاچاق از مرزهای كشور، ضروری است هرچه سريع تر طرحی مشابه طرح 
شبنم و با اصلاح نقاط ضعف آن، به منظور رهگيری كالاهای وارداتی از 
لحظه ورود به كشور اجرا شود و همان طور كه مقام معظم رهبری اشاره 
داشــته اند، كالای قاچاق تا داخل مغازه دنبال شــود، تا در سال جاری 

اقدامی مؤثر در جهت مبارزه با قاچاق كالا به كشور باشد.
میرهادی رهگشای- كارشناس ارشد اقتصاد

رهگیریکالا،لازمهمبارزهباقاچاق
در شرایطی كه قبل از توافق 
عنوان  غربی ها  با  روحانی  دولت 
می شد رقم پول های بلوكه شده 
بیش از 100 میلیارد دلار است اما 
پس از توافق، روز به روز این رقم 

آب رفت.
در جديدترين اظهارنظر مقامات 
دولتی، قائم مقام بانک مركزی گفت: 
فقط شــش ميليارد دلار از پول های 

بلوكه شده قابل استفاده است.
اكبر كميجانی افزود: فقط شش 
ميليارد دلار از 29 ميليارد دلاری كه 
آزادسازی خواهد شد می تواند مورد 

استفاده قرار گيرد.
وی ادامــه داد: 23 ميليارد دلار 
از پول هايی كه آزادسازی خواهد شد 
مربوط به ذخاير بانک مركزی است 
كه تعهدات مربوط به دولت و صندوق 

توسعه ملی در آن انجام شده.
گفتنی است رقم پول های بلوكه 
شده ايران در خارج از كشور، قبل از 
توافق دولت روحانی با غربی ها 1٠٠ 
ميليارد دلار اعلام شــده بود اما پس 
از توافق اين مبلغ 3٠ ميليارد دلار و 

اكنون شش ميليارد دلار می شود.

قائم مقــام بانک مركزی در ادامه 
به علت افزايش نسبی نرخ  ارز بعد از 
اعلام توافق هسته ای پرداخت و گفت: 
اين ناشی از انتظاراتی بود كه قبل از 

توافق وجود داشت.
انتظار اين بود كه به محض توافق، 
ورود ارز زياد شود اما قرار نيست منابع 
بانــک مركزی بــه واردات كالاهای 

مصرفی اختصاص يابد.
كميجانی با اعلام اينكه از تجربه 
ســال 81 برای يكسان سازی نرخ ارز 
استفاده خواهد شد افزود: قرار نيست 
شوك وجهشی در نرخ ارز ايجاد شود 
و تجربه يكسان سازی سال 81 به ما 
آموخته بايد راه ها و بســترهای تک 

نرخی كردن ارز فراهم شود.
وی در پاســخ به اين ســوال كه 
شورای پول و اعتبار بازنگری سه ماه 
يكبار سياست های پولی را مقرر كرده 
بود اما چرا تاكنــون اين بازنگری ها 
انجام نشده است، گفت: اين تصميمی 
است كه در جلســه ارديبهشت ماه 
شــورای پول و اعتبار اتخاذ شد و با 
توجه به تحولات اقتصادی و كاهش 
نرخ تورم ايــن نگاه وجود دارد كه با 

يک وقفه زمانی نرخ های سود سپرده 
و تسهيلات كاهش يابد.

قائم مقــام بانک مركــزی ادامه 
داد: سلســله دلايل كارشناســی و 
غيركارشناســی از جملــه بالا بودن 
هزينه بانک ها وجــود دارد كه مانع 
می شود نرخ سود سپرده و تسهيلات 
متناسب با روند كاهشی تورم، كاهش 

يابد.
كميجانی تصريــح كرد: در واقع 
شــورای پول و اعتبار اين تصميم را 
اتخاذ كرد كه بانک مركزی هر ســه 
ماه يكبار گزارش عملكرد پيشــرفت 
كار را به شورای پول و اعتبار بدهد و 
بر اساس آن گزارش و عملكرد نظام 
بانكی در اعمال نرخ های سود تصميم 

جديدی اتخاذ كند.
كميجانی تاكيد كرد: تصميم اين 
نبود كه هر ســه ماه يكبار نرخ ها را 
كاهش دهيم بلكه تصميم شورا اين 
بود كه هر ســه مــاه يک بار عملكرد 
اجرای سياست های پولی توسط بانک 
مركزی گزارش گيری و ارائه شــود و 
تصميمی بر اساس منافع اقتصاد كشور 
متناسب با آن گزارش ها گرفته شود. 

اين گزارش به شــورای پول و اعتبار 
ارائه شده است.

ثامن الحجج مجوز ندارد
درباره  مركــزی  بانک  قائم مقام 
اقدامــات بانک مركــزی برای حل 
مشكل موسسه ميزان گفت: تصميم 
بانک مركزی انحلال موسسه ميزان 
نبود، بلكــه اين موسســه به دليل 
عملكرد نامناسب دچار چنين مشكلی 
شــد و نتوانست به ســپرده گذاران 

پاسخ دهد.
كميجانی تصريح كرد: پيش از اين 
موسسه اعتباری ميزان همانند چند 
موسسه ديگر در مسير ساماندهی قرار 
گرفته بود، اما موافقت بانک مركزی با 
فعاليت يک بانک، به معنای پايان كار 
نيست چرا كه برای طی كردن فرايند 
دريافت مجوز، در گام اول بايد سرمايه 
سپرده قانونی به حساب بانک مركزی 

واريز كند.
وی ادامه داد: موسسه ميزان در 
حد 1۶۶ ميليارد تومان بابت سپرده 
قانونی و 1٠٠ ميليــارد تومان برای 
سرمايه به بانک مركزی پرداخت كرد 
اما با شروع مشكلات موسسه، منابع 

سپرده قانونی كه بايد در اختيار بانک 
مركزی قرار داده می شــد به مديران 
موسسه داده شد تا حدودی با نظارت 
مسئولان استانی، بخشی از تعهدات 
موسسه به سپرده گذاران پرداخت شد.

قائم مقــام بانک مركــزی افزود: 
در گام بعدی، بــه دليل اينكه 1۶۶ 
ميليارد تومــان كافی نبود، با تعيين 
هيئت تسويه از سوی مراجع قضايی 
1٠٠ ميليارد تومان ديگر در اختيار 
مسئولان موسســه قرار داده شد. با 
توجه به فهرستی كه از سپرده گذاران 
در اختيار ما قرار گرفته، بيش از 8٥ 
درصد ســپرده گذاران دارای سپرده 
پايين تر از 3 ميليون تومان بودند و از 
محل منابع نزد بانک مركزی به اين 
8٥ درصد سپرده گذار خرد تا به امروز 
پرداخت هايشان صورت گرفته است.

كميجانــی تصريح كرد: علاوه بر 
موسسه ميزان، در ارتباط با موسسه 
ثامن الحجج در كارگروه بحث و بررسی 

صورت گرفته است.
قائم مقام بانــک مركزی با اعلم 
غيرمجاز  ثامن الحجج  اينكه موسسه 
اســت ادامه داد: اين موسســه ٥٥٠ 

شــعبه در اقصی نقاط كشور دارد و 
منابع قابل توجهــی جذب كرده اما 
اينكه آيــا منابع بصــورت اصولی و 
كارشناسی جذب و پرداخت می شود، 

اطلاعات مشخصی نداريم.
كميجانــی در خصــوص برنامه 
بانک مركزی برای تاســيس بانک با 
1٠٠ درصــد ســهام خارجی گفت: 
هم اكنون برای مناطق آزاد تا سقف 
1٠٠ درصد سرمايه گذاری مستقيم 
خارجی امكانپذير اســت، در داخل 
طبــق قانــون پولی و بانكی ســهم 
۴٠ درصــدی دارند اما بر اســاس 
قانون جذب سرمايه گذاری خارجی 
شــركت های خارجی با 1٠٠ درصد 
ســهام می توانند در كشور فعاليت 
كنند و اين می تواند تفسير شود كه 
بانک های خارجی در قالب شــركت 
سهامی با سهمی بيشتر از ۴٠ درصد 

می توانند راه اندازی شوند.
وی تاكيد كرد: اين تفسير از قانون 
جذب سرمايه گذاری خارجی فعلا در 
حد بررسی كارشناسی است و البته 
ما هنوز با تقاضای جدی تاسيس بانک 

خارجی در كشور مواجه نشده ايم.

پول های بلوكه شده باز هم آب رفت

بانک مرکزی: فقط 6 میلیارد دلار قابل استفاده است

فرش  ملی  مركز  رئیس 
ایران، معایب فرش ماشینی 

را اعلام كرد.
حميد كارگر در نشســت 
خبری خود و در پاسخ به اينكه 
اين روزها فرش های ماشينی با 
طرح و رنگ فرش دستباف تا 
حدی بازار را به دليل قيمتی 
پايين تر در سبد خانوار ايرانی 
قرار گرفته انــد، گفت: برخی 
فرش های  فقط  می كنند  فكر 
ريزبافــت و ابريشــمی چند 
ده ميليون تومانی دســتباف 
محسوب می شود، در حالی كه 

فرش های پشمين درشت بافت 
ايلاتی نيز زيبايی خاص خود 
را دارنــد و خانواده های ايرانی 
را  می توانند فرش دســتباف 
جايگزين فرش ماشينی كنند.
 مضــاف بر آنكــه فرش 
معايبــی همچون  ماشــينی 
عمر كم و ايجــاد آلرژی های 
پوستی و تنفســی برای افراد 
به عنــوان  نمی تــوان  و  دارد 
سرمايه روی آن حساب كرد، 
در حالی كه فرش دســتباف 
پس از ســال ها اســتفاده در 
صــورت نگهــداری درســت 

مرغوب تر می شود و سرمايه به
 حساب می آيد.

به گزارش فــارس؛ كارگر 

همچنين در مورد واردات فرش 
دســتباف از برخی كشــورها 
مانند چين و رقابت ناســالم 

در اين حوزه گفت: آن طور كه 
ما در جريان هســتيم، تعرفه 
واردات رســمی فرش آن قدر 
بالاست كه طبق اعلام منابع 
رســمی واردات اين كالا صفر 
است، چراكه تعرفه تا زمانی كه 
تعرفه واردات ٥٠ درصد بوده 
كه اخيرا به ۴٠ درصد كاهش 
يافته است، اما باز هم رغبتی 
بــرای واردات اين كالا وجود 
ندارد و بازار هم به دليل تنوع 
زياد و قيمت های مختلف فرش 
دستباف ايرانی كشش قاچاق 
از جمله  فرش های خارجــی 

فرش چينی را ندارد.
وی ادامــه داد: همچنين 
بايد به اين نكته تاكيد كرد كه 
چيــن اكنون از رقيب مهم ما 
به مشتری خوب تبديل شده 
و دغدغه ای در اين حوزه نداريم 
اما متاسفانه اين را بايد گفت 
كه كشورهايی مانند پاكستان 
و هند به دليل دســتمزدهای 
بســيار پايين سعی در رقابت 
با فرش ايرانــی دارند چرا كه 
برخی از كارگران در ازای يک 
وعده غذا حاضر به بافت فرش 

هستند.

معایبفرشماشینی رئیس مركز ملی فرش ایران مطرح كرد

وعده وزیر جهاد كشاورزی:

2هزارمیلیاردتومانمطالباتگندمکاراندرهفتهجاریپرداختمیشود

در حالی كه رئیس كل بانک مركزی از تک نرخی 
شــدن ارز تا 6 ماه آینده خبر داده است، قائم مقام 
وزیر صنعت گفت: تک نرخی كردن ارز، تورم زا است.
به گزارش شــبكه اطلاع رســانی توليد و تجارت ايران، 
مجتبی خســروتاج در يک گردهمايی با بيان اينكه اتخاذ 
سياست های كلان اقتصادی و اداری از سوی دولت ها دارای 
معايب و محاسنی اســت، گفت: به عنوان مثال نظام چند 
نرخی ارز فسادزاســت و از ســويی اگر به سمت تک نرخی 
كردن، آن برويم آثار تورمی داشته و هزينه ها را بالا می برد.

خسروتاج افزود: يارانه نان در استان ها مشكل ايجاد كرده 
و يارانه كالاهای اساســی نيز زمينه ساز قاچاق شده بود كه 
در اينجا برای حمايت از توليد می بايست مرزهای كشور به 

خوبی كنترل و حراست شوند.
قائم مقام وزير صنعت، معــدن و تجارت تمركز قدرت 
و تصميمات بدون حضور تشــكل های مردم نهاد را فسادآور 
دانســت و گفت: به طور كلی كشــورهای در حال توسعه و 
جهان سوم فساد اداری بيشتری نسبت به كشورهای پيشرفته 
و صنعتی دارند البته رگه های فســاد در همين كشورها نيز 

يافت می شود.مديركل دفتر ارزيابی عملكرد و پاسخگويی به 
شكايات وزارت صنعت، معدن و تجارت نيز در اين گردهمايی 
اولويت كاری ســه گانه در مبارزه با فساد و صيانت از حقوق 

مردم ارائه داد.
محمدرضا عبدالهی گفت: نظارت بر فرآيند محاســبه 
حقــوق دولتی معادن از مرحله اتوماســيون تا الكترونيكی 
كردن فرآيندها و تربيت نيروی انسانی كارآزموده و يا اصلاح 
قانون معادن، معافيت گمركی به شرط عدم ساخت آن كالا 
در داخل كشــور و در نهايت صــدور مجوز نمايندگی های 

شركت های خارجی در داخل كشور است.
به گفته عبدالهی، صيانت از حقوق شهروندی به معنی 
پاسخگويی سيستم دستگاه های اجرايی به مردم به صورت 

مراجعه به درگاه الكترونيكی و يا حضوری است.
مديركل دفتر ارزيابی عملكرد و پاسخگويی به شكايات 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت تصريح كرد: برابر ماده 2٥ 
قانون ســلامت اداری فرآيند پاسخگويی به مردم حداكثر 
3٠ روز اســت و در اين ميان هرگونه ارتباطات غيراصولی و 

پارتی بازی ممنوع است.

برخلاف مواضع بانک مركزی عنوان شد

قائممقاموزیرصنعت:تکنرخیکردنارزتورمزااست
مدیرعامل سازمان مركزی تعاون روستایی ایران خبر داد

تشکیلاتاقاصنافکشاورزیدرآیندهنزدیک


